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Nyomtatott és online sajtó 
   

Uniós biztos: a nők részvétele a demokratikus életben kulcsfontosságú 
2024. december 17. – MTI, Magyar Hírlap, HírTv 

Az egész világon, így az Európai Unió keleti szomszédságának régiójában is a nők részvétele a 

demokratikus életben kulcsfontosságú az egészséges demokrácia szempontjából - jelentette ki 

az Európai Bizottság közlekedésért és turizmusért felelős biztosa Strasbourgban kedden. 

Ferenc Viktória, a Fidesz európai parlamenti képviselője a vita során elmondott felszólalásában 

elfogadhatatlannak nevezte, hogy egyes uniós tagjelölt országokban olyan politikusok, akik 

saját közösségük jogaiért és érdekeiért állnak ki, megfélemlítésnek és nyomásgyakorlásnak 

vannak kitéve. Elmondása szerint ez tapasztalható Ukrajnában is, ahol évek óta, a hatóságok 

tudtával, zavartalanul működik egy honlap, az úgynevezett Mirotvorec. A honlap halál-, illetve 

ellenséglistájára számos olyan ember, közöttük politikusnő is felkerült, aki a kárpátaljai 

magyar közösség jogainak helyreállításáért tettek lépéseket. A weboldal jogtalanul tette közzé 

az érintettek bizalmas adatait, veszélybe sodorva biztonságukat - tájékoztatott. A nemzeti 

kisebbségek jogaiért való kiállásáért tette listájára a honlap Bocskor Andrea kárpátaljai 

származású, az előző uniós parlamenti ciklusban tevékenykedő európai parlamenti 

képviselőnőt is, ellehetetlenítve számára a hazatérés lehetőségét saját otthonába - hívta fel a 

figyelmet Ferenc Viktória. 

 

Kelemen Hunor szerint Nicuşor Dan valós esélyekkel indul  
2024. december 17. – Krónika, maszol.ro, erdon.ro, szekelyhon.ro 

Nicuşor Dan bukaresti főpolgármester bejelentése, miszerint indul az államfőválasztáson, 

várható volt – nyilatkozta az Agerpres hírügynökségnek hétfő este Kelemen Hunor RMDSZ-

elnök, aki szerint a jövendőbeli kormánykoalíciónak egyetlen közös jelöltet kell állítania az 

elnökválasztásra. „Várható volt a bejelentés, hiszen Nicuşor Dan néhány nappal ezelőtt, az 

elnökválasztás érvénytelenítése után kijelentette, hogy ez a szándéka” – mondta Kelemen 

Hunor. Az RMDSZ elnöke szerint Bukarest főpolgármestereként Nicuşor Dan valós esélyekkel 

száll be ebbe a versenybe. Hangsúlyozta azonban, ennél többet nem tud hozzáfűzni, figyelembe 

véve, hogy a leendő kormánykoalíció továbbra is egyetlen közös jelöltet akar állítani az 

elnökválasztásra, akinek személyéről azonban még nem tárgyaltak. Arra a kérdésre, hogy ő 

még valósnak látja-e az esélyt a közös jelöltre, aki esetleg Nicuşor Dan legyen, Kelemen azt 

mondta, hogy bármi lehetséges. „Őt jelölni, támogatni, Romániában bármi lehetséges. Nem 

akarok tovább spekulálni, de bármi lehetséges. Nem tudom, hogy a PNL támogatná-e, nem 

tudom, hogy a PSD támogatná-e, de egyelőre a koalícióban azt tárgyaltuk, hogy jó lenne 

egyetlen jelöltet állítani” – szögezte le Kelemen.  
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A máramarosi magyar oktatás megerősítése a cél – Zahoránszki Brigitta 

képviselővel beszélgettünk 
2024. december 17. – maszol.ro 

Zahoránszki Brigitta nyert képviselői mandátumot a december elsejei parlamenti választásokat 

követően, így a következő négy évben ő érvényesítheti a Máramaros megyei magyarság érdekeit 

Bukarestben. A képviselő a Maszolnak elmondta, a szórványtelepüléseken élő magyarok 

sajátos problémáit tartja szem előtt munkája során: a hét első, Bukarestben töltött napjai után 

sok munka vár rá terepen is, hiszen a megyei RMDSZ-szervezet célja, hogy mindenkihez 

eljussanak, személyesen álljanak szóba velük. A legnagyobb és talán leginspirálóbb feladat 

számukra, hogy minél több gyermek tanulhasson magyar nyelven, azok is, akik vegyes 

házasságból származnak. 

 

Aláírták a szerződést: megvan a pénz a Batthyáneum felújítására 
2024. december 17. – maszol.ro 

Száznegyven millió eurót különítettek el a Kulturális alapok (Temelii Culturale) projektre, 

amely a történelmi műemlékek megmentését és kulturális célú épületek felújítását foglalja 

magában, jelentette be hétfőn Raluca Turcan kulturális miniszter. „Aláírtuk a legnagyobb 

kulturális beruházási projekt finanszírozását!” – jelentette be Raluca Turcan a Facebookon. A 

projekt becsült nettó összköltsége 280 millió euró, amelyből 140 millió euró Románia 

hozzájárulása, számol be a News.ro. Célja több olyan jelentős romániai műemlék épület 

felújítása, restaurálása, amelyek kulturális intézmények székhelyéül szolgálnak, és 14 

beruházást foglal magába. Ezek közül kettő van Erdélyben: a gyulafehérvári Batthyáneum 

könyvtár és a kolozsvári Erdélyi Nemzeti Történeti Múzeum.  

 

Elbúcsúzott 2024-től Hargita Megye Tanácsának képviselőtestülete 
2024. december 17. – maszol.ro 

A 2024-es év utolsó rendes havi ülését tartotta hétfőn Hargita Megye Tanácsának testülete. 

Több olyan döntés született, amellyel biztosítani fogják a következő évben a beruházások 

folytatását. Nem csak a 2024-es évtől, hanem Kántor Boglárka tanácsostól is elköszönt ez évi 

utolsó, hétfői ülésén Hargita Megye Tanácsának testülete. Kántor Boglárka parlamenti 

képviselőként folytatja munkáját. „A testület megköszönte eddigi tevékenységét és jó munkát 

kívánt parlamenti képviselőként. A megyei önkormányzat vezetősége támogatásáról 

biztosította és bizodalmukat fejezték ki, hogy erősíti a megyei érdeket Bukarestben” – írták az 

ülésről kiadott sajtóközleményben. Az ülésen Bíró Barna Botond elnök szerint, több olyan 

döntés meghozatalára volt szükség, amellyel biztosítani kell jövő évben a beruházások 

folytatását. Ugyanakkor a megyei kórház bővítéséhez szükséges ingatlanok közvagyonból 

magánvagyonba történő áthelyezése is elengedhetetlen volt.  

 

E
rd

é
ly
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Enyhítettek a hatósági felügyeleten, elhagyhatja az országot Soós Zoltán  
2024. december 17. – szekelyhon.ro, maszol.ro 

Részben elfogadták Soós Zoltán marosvásárhelyi polgármester fellebbezését és enyhítettek a 

hatósági felügyeleten. A Marosvásárhelyi Fellebbviteli Főügyészség kedden kora délután 

tartott ülésén elfogadta Soós Zoltán marosvásárhelyi polgármester és Sala Petrica üzletember 

fellebbezését. Mint ismert, a városvezetőt azzal gyanúsítják, hogy elfogadta a megvesztegetést, 

míg az üzletembert azzal, hogy megvesztegette Marosvásárhely polgármesterét. Egy héttel 

korábban a bíróság kimondta, hogy mindkettőjüket hatósági felügyelet alá helyezik hatvan 

napra. A kedden született döntés értelmében Soós Zoltán továbbra sem veheti fel a kapcsolatot 

az ügy tanúival, akiknek neve kezdőbetűit is tartalmazza az ügyészségi döntés. De eltöröli azt a 

korábbi részt, amely kimondta, hogy Soós Zoltán csakis az ügyészség beleegyezésével hagyhatja 

el az országot. A döntés végleges.  

 

A nemzeti kisebbségeknek üzent Klaus Iohannis  
2024. december 17. – Krónika, maszol.ro 

Klaus Iohannis államfő üzenetet fogalmazott meg a romániai nemzeti kisebbségek napja 

alkalmából. Az üzenetet Cătălina Galer, a hatóságok és a civil társadalom kapcsolataiért felelős 

főosztály államtanácsosa tolmácsolta egy, a parlamentben megszervezett rendezvény 

keretében. Az üzenet aláhúzza: a román államnak a nemzeti kisebbségekben és azok 

parlamenti képviselőiben értékes partnerei, felelős munkatársai voltak, akik részt vettek a 

béke, a stabilitás és a társadalmi bizalom légkörének biztosításában, valamint a nemzet 

stratégiai céljainak elérésében. „A romániai nemzeti kisebbségek napján ünnepeljük azt a 

generációkon átörökített erős köteléket, amely országunk minden polgára között megvan, akik 

etnikai hovatartozásuktól függetlenül egyesítették identitásukat és sajátos értékeiket, hogy 

együtt építsenek egy egységes nemzetállamot és a jó együttélés hazáját. Ma »Isten éltesse« 

mindazokat, akik a kisebbségekhez tartoznak: albán, örmény, bolgár, cseh, horvát, zsidó, 

görög, német, görög, olasz, macedón, magyar, lengyel, roma, lipován, rutén, szerb, szlovák, 

tatár, török és ukrán” – fogalmazta meg Klaus Iohannis.  

 

Tánczos Barna: nem akadtak el a kormánykoalíció-alakítási tárgyalások az USR-

vel 
2024. december 17. – maszol.ro 

Folytatódnak a tárgyalások az új kormány struktúrájáról és a kormányprogramról – jelentette 

be kedden Tánczos Barna RMDSZ-es szenátor, aki PSD, PNL, USR, RMDSZ összetételű 

kabinetet szorgalmaz. A parlamentben nyilatkozó politikus cáfolta, hogy elakadtak volna a 

tárgyalások, de elismerte, hogy a Mentsétek meg Romániát Szövetség (USR) képviselői két 

alkalommal távol maradtak az egyeztetésektől – tájékoztat az Agerpres. Tánczos rámutatott, a 

parlamenti erőviszonyok lehetővé teszik ugyan, hogy az európai elköteleződésű pártok az USR 

nélkül is kormányt alakítsanak, de szerinte az erős parlamenti többség érdekében az lenne az 

ideális, ha mind a négy alakulat tagja lenne a koalíciónak. Az RMDSZ politikusa beszélt arról 

is, hogy az Európa-barát pártoknak egy közös államfőjelöltet kell támogatniuk. „Nicuşor Dan 
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támogatásáról nem tárgyaltunk még, de ez nem jelenti azt, hogy nem lehetne ő a közös jelölt” 

– tette hozzá. 

 

Szórványkollégium működéséért lépnek fel Erdélyben adventi előadásukkal 

magyarországi művészek  
2024. december 17. – Krónika 

Közös ünnepi hangolódásra hívja az érdeklődőket az Erdélyi Hagyományok Háza Alapítvány, 

több erdélyi településen lép fel három magyarországi művész. A magyarfülpösi 

szórványkollégium működéséért lehet adományozni a Kolozs megyei Buza kultúrházában a 

fellépésen. A szórványkollégium működéséért tartott előadás szombaton 19 órától a Kolozs 

megyei Buza kultúrházában lesz látható, hallható, majd több erdélyi településen is 

megtekintheti a közönség. A szombati eseményen a részvétel adományalapú. Az adományokkal 

a Maros megyei Magyarfülpös szórványkollégiumának működéséhez lehet hozzájárulni.  

 

Új kormányprogram: megállapodott az RMDSZ, a PSD, a PNL és a nemzeti 

kisebbségek frakciója 
2024. december 18. – maszol.ro 

A Szociáldemokrata Párt (PSD), a Nemzeti Liberális Párt (PNL), az RMDSZ és a nemzeti 

kisebbségek parlamenti frakciójának vezetői megállapodtak az új kormány programjának főbb 

elveiben és intézkedéseiben – derül ki a kedd esti közös közleményükből. A beszámoló szerint 

a Victoria palotában tartott keddi egyeztetésen „a főbb Európa-barát pártok”, azaz a PSD, a 

PNL, az RMDSZ, valamint a nemzeti kisebbségek parlamenti frakciójának képviselői vettek 

részt. A találkozón megállapodtak abban, hogy az új kormányprogram a reformok és a 

beruházások mellett az állami kiadások csökkentésére és az ország korszerűsítésére 

összpontosít. „Harmincöt évvel a kommunista rendszer bukása után be kell bizonyítanunk, 

hogy a demokrácia többet jelent az ígéreteknél – a demokrácia felelősségvállalást, 

méltányosságot és az emberek mindennapi életében tetten érhető konkrét intézkedéseket 

jelent” – fogalmaztak az Agerpres beszámolója szerint. 

 

Új perspektívák a csallóközi gasztronómiában 
2024. december 17. – ma7.sk, felvidek.ma  

A gasztronómia fejlődése és támogatása a Csallóközben különösen fontos, mivel hozzájárul a 

térség kulturális és gazdasági megerősödéséhez. A Csallóköz Területi Idegenforgalmi Szövetség 

és a Kukkonia polgári társulás immár negyedik alkalommal szervezte meg közösen a 

Gasztronómiai workshop elnevezésű szakmai gasztronómiai fórumot, amelyen a régiót érintő 

témák „kerülnek terítékre”. A december 10-én zajló eseménynek a dunaszerdahelyi 

termálfürdő területén található felújított Thermalpark Panzió adott otthont. A helyi 

alapanyagok és hagyományos receptek népszerűsítése nemcsak a régió identitását erősíti, 

Fe
lv

id
é

k
 

E
rd

é
ly

 

https://kronikaonline.ro/kultura/szorvanykollegium-erdely-adventi-eloadas
https://kronikaonline.ro/kultura/szorvanykollegium-erdely-adventi-eloadas
https://maszol.ro/belfold/Uj-kormanyprogram-megallapodott-az-RMDSZ-a-PSD-a-PNL-es-a-nemzeti-kisebbsegek-frakcioja
https://maszol.ro/belfold/Uj-kormanyprogram-megallapodott-az-RMDSZ-a-PSD-a-PNL-es-a-nemzeti-kisebbsegek-frakcioja
https://ma7.sk/tajaink/uj-perspektivak-a-csallokozi-gasztronomiaban


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. december 18. 

 

 

hanem a fenntarthatóságot is szolgálja. A helyi egységek támogatása, a gasztronómia 

fejlesztése vonzóbbá teheti a térséget a turisták számára, ami új munkahelyeket teremthet és 

növelheti a közösség bevételeit. A helyi ételek és ízek bemutatása így nemcsak a hagyományok 

megőrzését segíti, hanem a Csallóköz gazdasági fejlődésének is erős alapot ad. Az egész napos 

szakmai program lehetőséget nyújtott a résztvevőknek, hogy panelbeszélgetések során aktuális 

kihívásokat vitassanak meg és közös megoldásokat keressenek. 

 

Felvidéki tehetség úszta meg az új magyar korosztályos csúcsot 
2024. december 17. – ma7.sk 

A sportvilág ismét a Felvidék felé fordult, amikor a szilasi tizenhárom éves úszótehetség, 

Bergendi Gellért, lenyűgöző teljesítményt nyújtott a III. Utánpótlás Rövidpályás Országos 

Bajnokságon Szegeden 200 méteres mellúszásban. Az ifjú úszó nemcsak győzelmet aratott a 

rangos versenyen, hanem új magyar korosztályos csúcsot is felállított, kiemelkedő 2:23,90 

perces idejével. Ez különösen figyelemre méltó, hiszen ebben a számban az utóbbi időben 

ritkán születnek csúcsjavítások. Gellért azonban nemcsak ebben a számban bizonyított: az 

idősebb korosztályban, 100 méteres mellúszásban is remekelt, ahol 1:07,68-as ideje szintén 

kiemelkedő eredmény. Az Uni-Győri Úszóegyesület fiatal versenyzője már tavaly és idén 

nyáron is országos bajnok lett mindkét mellúszószámban a saját korosztályában. 

                       
Jövőre a kezdő vállalkozásokat támogathatja a Prosperitati Alapítvány 
2024. december 17. – Vajma.info, PannonRTV 

A VMSZ elnöke Szerbia uniós útjáról és a 3-as klaszter megnyitásáról is szólt. Ha ez 

megtörténik, az hatalmas előrelépést jelent az országnak – fogalmazott Pásztor. Jövőre a kezdő 

vállalkozásokat támogathatja a Prosperitati Alapítvány – erről beszélt dr. Pásztor Bálint a 

Szabadkai Magyar Rádió vendégeként. Nem tartozunk senkinek, mindennel elszámoltunk – 

mondta dr. Pásztor Bálint, miután a Prosperitati Alapítvány azokkal a pályázókkal is aláírta a 

szerződéseket, akiknek a beadványa forrás függvényében kimaradt a támogatottak első 

köréből. Jövőre is lehet újabb pályázati kiírás, mégpedig kezdő vállalkozóknak – tudtuk meg a 

VMSZ elnökétől a Szabadkai Magyar Rádió kedd reggeli műsorában. 

 

Juhász Bálint: Az ellenzéki képviselők obstrukciója és zavarkeltése miatt vita 

nélkül fogadták el a tartományi költségvetést 
2024. december 17. – PannonRTV, Vajma.info 

Mindössze 45 percig tartott a tartományi képviselőház mai ülése. A 2025-ös költségvetést, 

valamint a napirend további 30 pontját vita nélkül szavazták meg. Az ellenzéki képviselők a 

teremben transzparensekkel vonultak fel, és lemondásokat követeltek, miközben a 

képviselőház épülete előtt az egyetemisták tüntettek. Maja Gojković, a tartományi kormány 

elnöke kijelentette, nincs értelme ismertetni a költségvetést, ha az ellenzéki képviselők nem 

kívánják meghallgatni azt, ezért javasolta, térjenek át a szavazásra. Az ellenzéki képviselők egy 
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https://www.vajma.info/cikk/vajdasag/30237/Juhasz-Balint-Az-ellenzeki-kepviselok-obstrukcioja-es-zavarkeltese-miatt-vita-nelkul-fogadtak-el-a-tartomanyi-koltsegvetest.html
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idő után elhagyták az ülést, és csatlakoztak a demonstrálókhoz az épület előtt. Korábban nem 

fogadták el az ellenzék javaslatát, hogy napirendre tűzzék Juhász Bálintnak, a tartományi 

képviselőház elnökének a leváltására vonatkozó javaslatot, amit az ellenzék azért nyújtott be, 

mert Juhász megállapította, hogy befejeződött valamennyi napirendi pont kapcsán a szavazás. 

Juhász szerint az ellenzék káoszt akart előidézni, ami nem méltó a parlamenthez – jelentette 

az RTV. 

  

Elfogadásra kerültek az Európai Tanács bővítéssel kapcsolatos záradékai 
2024. december 17. – Vajma.info 

Elfogadásra kerültek az Európai Tanács bővítéssel kapcsolatos záradékai – tette közzé Kovács 

Elvira, a Szerbiai Képviselőház alelnöke Facebook-bejegyzésében ma délután. –Szerbiát egy 

levélben kérték fel arra, hogy küldje el a tárgyalási pozíciókat. Ez reménykeltő és egyértelmű 

jele annak, hogy hamarosan végre újabb lépést tehetünk az EU felé vezető úton – fogalmazott 

az alelnök. Mint írta, a magyar soros elnökség nagy eredménye ez az áttörés, és köszönetét 

nyilvánította ki a támogatásért. 

 

Karácsonyi műsorral kedveskedett olvasóinak a Szabadkai Városi Könyvtár 
2024. december 17. – PannonRTV 

A közelgő ünnephez kapcsolódó dalok, szavalatok és muzsikák csendültek fel az intézmény 

olvasótermében. Kóruszene és szavalatok, gyermekek és szép korúak - négy nyelven 

ünnepelték az eljövendő szeretet és öröm ünnepét. Simon Dorotea, Erdős Virág Karácsony 

2022 című versét szavalta. Simon Dorotea, szavaló, Életjel - Csáth Géza Művészetbaráti Kör, 

Szabadka: „Szerintem azért jó ez a vers, mert feldolgozza a kamaszkort, meg bemutatja, hogy 

valójában a karácsony az milyen, mindenféle szemszögből - ezért egy kicsit gúnyosra 

sikeredett, kicsit ironikus, amit kedvelek benne.” Szabadka Város Nyugdíjas Egyesületének 

Adagio kórusa nemrég koncertezett a Városháza dísztermében. Kedd este pedig a Szabadkai 

Városi Könyvtár dísztermében álltak közönség elé. 

 

Jubileumok a Kaszinóban 
2024. december 17. – Magyarszo.rs 

A zombori Magyar Polgári Kaszinóban a Zombori Rózsák elnevezésű kézimunkacsoport 20 

éves jubileuma alkalmából kiállítást rendeztek az ügyes kezű hölgyek. A megnyitón Hallai 

Erzsébet, a csoport alapítója, majd Szekeres Katalin, jelenlegi csoportvezető köszöntötte a 

közönséget. Elmondta, hogy a húsz év alatt számos kitüntetést, díjat, elismerést kaptak a sok 

kiállítás alkalmával, melyeken képviselték az egyesületet. A kiállítás megnyitója után a 

nagyteremben folytatódott az ünnepi műsor. A Kaszinó másik oszlopos szakköre, a Dalárda is 

ünnepelt, jövőre lesz 35 éve, hogy ilyen formában működik. Horváth Keczeli Mária 

csoportvezető köszöntötte a közönséget, majd következtek a kórusok. Először az ünnepelt 

műsora hangzott el, majd az óbecsei Petőfi Sándor Magyar Kultúrkör férfikórusa, a Botra kórus 

következett. Végül a zombori Quadrivia énekegyüttest hallhatták.  A műsor legvégén Szlákó 

József elnök köszönte meg a jubiláló csoportvezetőknek és segítőiknek a sikeres munkát. 
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Új számítógépek a kevi gyerekeknek 
2024. december 17. – Magyarszo.rs 

Zentán a Thurzó Lajos Művelődési-Oktatási Központban Csuka Pál, a Semmelweis Egyetem 

Pető András Kara Kiemelt Nemzetközi és Nemzeti Szolgáltatási Központjának az igazgatója a 

hétvégén tíz laptopot adott át Perpauer Attilának, a kevi Móra István Művelődési Egyesület 

elnökének. Az eseményen részt vett Burány Hajnalka, Zenta község polgármestere és Baji 

Csaba, a Móra Tehetségpont koordinátora. Burány Hajnalka rámutatott arra, hogy a zentai 

önkormányzat és a Semmelweis Egyetem Pető kara között kiváló az együttműködés és ennek 

köszönhetően 10 számítógéppel gazdagodott a Móra Tehetségpont. – Ezek a laptopok hatalmas 

segítséget nyújtanak a kevi gyerekeknek a tanulásban és a mindennapi életben is. Köszönjük 

szépen a szép adományt – fogalmazott a polgármester 

  
Ukrán külügy: Felszólítjuk a magyar felet, hogy hagyjon fel az erkölcstelen 

manipulációkkal  
2024. december 17. – Index.hu, Mandiner, hvg.hu, Telex.hu 

Az ukránok szerint nem igaz, hogy a magyar vezetés a béketeremtés előmozdítása érdekében 

keresi a kapcsolatot az orosz féllel. „A magyar tisztségviselők ismét azt állítják, hogy képesek 

megállítani a háborút, de ezek az állítások nem igazak. A valóságban a Moszkvába intézett 

magyar »béketeremtő« hívások után halálos rakéták és drónok repültek ukrán városok és 

települések felé” – ezzel kezdődik az ukrán külügyminisztérium közleménye, amelyet az Index 

szúrt ki.  A közlemény szerint a magyar fél cselekedetei még messzebb vannak a béketeremtés 

szándékától, mint a nyilatkozatai, ugyanis „Magyarország következetesen arra szólít fel, hogy 

az orosz népirtó agresszió ellen védekező Ukrajnát hagyják fegyverek nélkül, és akadályozza az 

ukrán védelmi képességek megerősítésének finanszírozását, az agresszorral szembeni 

szankciós nyomás növelését és más kritikus döntéseket”. Az ukrán külügyminisztérium szerint 

mindennek semmi köze a béke helyreállításának szándékához. 

 

Magyarországi segítség a munkácsi líceumnak 
2024. december 17. – KISZo.net 

A magyarországi East-West Intermodális Logisztikai Zrt. igazgatósága nagy teljesítményű 

áramfejlesztőt adományozott a Mihajlo Dankovics nevét viselő Munkácsi Mezőgazdasági 

Líceumnak. Vaszil Kovbaszko igazgató, miután bemutatta az intézményt, köszönetet mondott 

az ajándékért, ami nagy segítséget nyújt abban, hogy az oktatási folyamat zavartalan legyen. 

Tarcsa Csaba terminál-igazgató beszédében hangsúlyozta: „Cégünk felelősségvállalása szerves 

részét képezi a működésünknek, ezért hisszük, hogy a segítségnyújtás keresztényi és szomszédi 

kötelességünk egy nehéz időszakban lévő országnak.” A 60 kW/h teljesítményű adományt 

Tarcsa Csaba igazgató adta át Vaszil Demjancsuk, a Kárpátaljai Megyei Tanács 

elnökhelyettesének, aki köszönetét fejezte ki Magyarország Ungvári Főkonzulátusának a 
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https://www.magyarszo.rs/vajdasag/zenta/a.319847/Uj-szamitogepek-a-kevi-gyerekeknek
https://hvg.hu/itthon/20241217_ukrajna-oroszorszag-haboru-magyarszag-felszolitas-manipulacio
https://hvg.hu/itthon/20241217_ukrajna-oroszorszag-haboru-magyarszag-felszolitas-manipulacio
https://kiszo.net/2024/12/17/magyarorszagi-segitseg-a-munkacsi-liceumnak/


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. december 18. 

 

 

szervezésért, valamint reményét fejezte ki, hogy a két szomszédos ország kapcsolata pozitív 

fordulatot vesz. 

 

Háború: kárpátaljai magyar katona hunyt el a fronton 
2024. december 17. – KISZo.net 

A háború újabb kárpátaljai áldozata. A legutóbbi magyar áldozat Szilágyi Zsolt volt. A 

karácsonyi ünnepek előtt e veszteség különösen fájdalmas… – kezdte bejegyzését Babják 

Zoltán, a Beregszászi kistérség vezetője, majd így folytatta: – Mély fájdalommal értesítjük a 

lakosságot, hogy a háborúban életét vesztette a Gáti Elöljárói Körzet lakosa, Deák Zsolt. A 

katona 1979. december 12-én született”. A magyar férfi december 16-án hunyt el, miközben 

harci feladatot teljesített a fronton, Kurszk közelében. A polgármester jelezte, a temetés 

időpontjáról és helyszínéről később tájékoztatják a lakosságot. 

 

A parlament elfogadta első olvasatban a többes állampolgárságról szóló 

törvényjavaslatot 
2024. december 17. – karpataljalap.net 

December 17-én a Legfelső Tanács elfogadta első olvasatban a Bizonyos ukrajnai törvények 

módosításáról az ukrán állampolgárság megszerzéséhez és megőrzéséhez való jog 

biztosításával kapcsolatban című törvényjavaslatot – jelentette az Ukrajinszka Pravda 

december 17-én, kedden Jaroszlav Zseleznyak parlamenti képviselőre hivatkozva. „A Rada 

támogatta alapként (első olvasatban – a szerk.) a többes állampolgárság intézményének 

ukrajnai bevezetéséről szóló 11469. számú törvényjavaslatot” – írta Telegram-csatornáján. 

Tájékoztatása szerint 247 népképviselő szavazott a vonatkozó döntés mellett. 

 

Közel nyolcszáz óvodást ajándékozott meg a Kárpátház 
2024. december 17. – Karpat.in.ua 

Huszonnyolc gyermekintézménybe látogatott el az elmúlt időszakban a KárpátHáz civil 

szervezet, hogy a Mikulással közösen ajándékozzák meg a Bereg-vidék és a Tóhát 

legfiatalabbjait. Idén az akcióval a Beregszászi, a Nagyberegi, valamint a Mezőkaszonyi 

kistérséget keresték fel. Az elmúlt három év senki számára nem volt könnyű. Sajnos egyre több 

magyar család dönt úgy, hogy elköltözik, de hála Istennek minden nehézség ellenére 

maradtunk még, erre az a 800 óvodás is bizonyíték, akiket az elmúlt hetekben kerestünk fel, 

nyilatkozta Tóth Győző, a civil szervezet igazgatója. Nehéz időkben minden támogatás és 

együttműködés létfontosságú a kistérségünk oktatási intézményei számára, ezért is vagyunk 

hálásak a Kárpátháznak, hogy immár mi is otthont adhatunk a programjaiknak, továbbá hogy 

támogatják a fiataljainkat, vélekedett Nagy Natália a Mezőkaszonyi Kistérség oktatási 

osztályának módszertani előadója. 
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Eljutottak Kárpátaljára a Veszprém vármegyei óvodások ajándékai 
2024. december 17. – karpataljalap.net 

A Magyar Református Szeretetszolgálat (MRSZ) munkatársai összesen 157 személyre szóló 

karácsonyi ajándékkal érkeztek vidékünkre december 16-án. Az általuk hozott 

ajándékcsomagokat Veszprém vármegyei óvodások és szüleik állították össze kárpátaljai 

óvodások számára. Az adományt elsőként a Badalói Margaréta Óvodában adták át, ahol a 

gyerekek vidám karácsonyi énekes-táncos előadással köszönték meg a meglepetést. Az MRSZ 

idén három adventi adománygyűjtő programot hirdetett meg annak érdekében, hogy Kárpát-

medence-szerte több mint 8 ezer nélkülözésben élő ünnepét tehesse szebbé az adományozók 

segítségével. 

 

Mentálhigiénés előadás Szürtében 
2024. december 17. – Karpat.in.ua 

A Kárpátaljai Népfőiskolai Egyesület fontosnak tartja, hogy a kulturális programok mellett 

olyan alkalmakat is szervezzen, ahol lehetőség nyílik hasznos tanácsok elsajátítására lelki 

egészségünk megőrzésének érdekében. Az egyesület ennek jegyében rendezett első alkalommal 

mentálhigiénés előadást Szürtén. Az előadás rávilágított, hogy fontos megtanulni örömet 

meríteni az egyszerű dolgokból is, amiket megélünk a mindennapokban. Az ember keresse, 

hogy hogyan érezheti jól magát a bőrében a külső zavaró körülmények ellenére és azzal 

szemben is, hangsúlyozta Ábrány Krisztián mentálhigiénés szakember. Az alkalmat az 

egyesület tavasszal megnyitott szürtei rendezvénytermében szervezték meg az érdeklődők 

számára. 

 

Sikeresen zárult a VII. Kárpátaljai Közéleti Vezetőképző 2. képzési hétvégéje 
2024. december 17. – Karpat.in.ua 

Vitatréning, érdekképviseleti stratégiák, vezetői önismeret…Egyebek mellett ezekben a 

témákban vehettek részt kerekasztal beszélgetéseken és gyakorlati előadásokon a Kárpátaljai 

Közéleti Vezetőképző résztvevői a 2. képzési hétvégéjükön. Kiss Rajmund, az MCC Diplomáciai 

Műhelyének vezetője a tárgyalástechnika alapjaiba vezette be a kárpátaljai fiatalokat. Az MCC 

által szervezett Kárpátaljai Közéleti Vezetőképzőt a KMKSZ ifjúsági szervezete is támogatja. A 

Kárpátaljai Közéleti vezetőképzőt eddig 90-en végezték el. Az MCC azokat a tehetségeket köti 

össze, akik nemzetben és közösségben gondolkodnak, hangsúlyozzák a szervezők. A 15 

résztvevő a program alatt más helyszínek mellett Brüsszelben is tanulmányúton vehet részt, 

hogy megismerjék az Európai Unió intézményrendszereinek működését. 
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Elektronikus sajtó 
 

 

Határok nélkül 
2024. december 17. – Kossuth Rádió 

 

A Kárpát-medencei Óvodafejlesztési Program 2016-os indulása óta közel 150 beruházás 

valósult meg Kárpátalján. Ebből 13 esetben teljesen új intézmény épült. Legutóbb Beregszász 

külterületén, Búcsúban adtak át egy óvodát. Az ünnepségen Nacsa Lőrinc, nemzetpolitikai 

államtitkár biztosította a helyieket arról, hogy az anyaországra mindig számíthatnak, továbbá 

kiemelte: fontosnak tartja, hogy Ukrajna biztonságos és kiegyensúlyozott állam legyen, ahol a 

nemzeti kisebbségek, köztük a kárpátaljai magyar kisebbség is biztonságban és nyugalomban 

élhet a többségi nemzettel kölcsönös megértésben.  

 

Péró Tamást, az RMDSZ Arad megyei szervezetének ügyvezető elnökét választották meg az 

Arad megyei önkormányzat egyik alelnökének. Legutóbb 2004 és 2008 között volt magyar 

alelnöke a megyei tanácsnak. Az idei helyhatósági és parlamenti választások után a magyar 

érdekvédelmi szervezet a győztes Nemzeti Liberális Párttal és a Mentsétek meg Romániát 

Szövetség helyi szervezeteivel kötött koalíciót Aradon. Igaz, hogy a két román párt elosztotta 

egymás között az aradi alpolgármesteri tisztséget, de az RMDSZ megkapta az egyik alelnöki 

posztot a megyei tanácsban.  

 

Az Amerikai Magyar Koalíció idei évzáró ünnepségére az amerikai magyar diaszpóra számos 

vezetője érkezett Washingtonba. Ilyenkor tekintik át az elmúlt esztendőt, elismeréseket adnak 

át, majd zenei program után közös éneklés is van. Idén a magas magyar állami kitüntetést – a 

Magyar Érdemrend tiszti keresztjét – vette át Polgár György közösségi vezető, a Koalíció 

vezetőségi tagja.  

 

11 évvel ezelőtt alapította a Megbecsültek Társaságát Forró Krisztián és felesége. Eleinte csak a 

galántai járás időseinek szerveztek programokat, egészségmegőrző előadásokat, 

kirándulásokat, majd egyre többen csatlakoztak hozzájuk. Ma már 4000 tagja van, s miután 

Forró Krisztián már nem vállalt semmilyen funkciót a Magyar Szövetség elnökségében, minden 

figyelmét erre a szervezetre fordíthatja.  

 

Új koncertzongorával gazdagodott a marosvásárhelyi Kultúrpalotában működő Állami 

Filharmónia. Az újságíróknak sajtótájékoztatón mutatták be az értékes hangszert, amelyen a 

Marosvásárhelyen zajló  III. Nemzetközi Zongoraverseny résztvevői is  játszhatnak. A több 

mint 200 ezer eurós hangszert Németországból/Hamburgból vásárolták meg, a Maros megyei 

Tanács támogatásával - mondta Péter Ferenc, a megyei önkormányzat elnöke.  

 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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Jézus Krisztus születéstörténetét elevenítik meg a betlehemes játékok, amelyeknek 

Székelyföldön nagy múltjuk van. A betlehemes misztériumjátékok középpontjában a betlehemi 

pásztorok párbeszédes, énekes játéka áll. Egykor a székelyföldi településeken karácsonykor a 

betlehemesek házról házra jártak. Napjainkban ez egyre ritkább, ám a betlehemező csoportok 

évente a Székelyföldi Betlehemes Találkozón elevenítik fel Jézus születéstörténetét.  

 

Adventi koncertkörutat tartott az Árvácska együttes.  A Csibész Alapítvány önkéntese, Rigó 

Béla mesél az együttes történetéről, és az idei koncertekről. Az Árvácska együttes rendhagyó 

módon nem színpadra állt, hanem a közönség bevonásával énekeltek és ünnepi verseket 

szavaltak, turnéjuk állomásain. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  


